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GOVERNMENT OF GREENLAND 

Svar på § 37 spørgsmål nr. 161 

Kære Naaja H. Nathanielsen, 

Du har i henhold til § 37 i forretningsordenen for Inatsisartut stillet Naalakkersuisut 
spørgsmål om bl.a. retningslinjer for god selskabsledelse i de selvstyreejede selskaber. 
Spørgsmålene er henvist til min besvarelse . 

Min besvarelse af de rejste spørgsmål fremgår i rækkefølge nedenfor. 

1. I 2012 vedtog Naalakkersuisut "Retningslinjer for god selskabsledelse i de 
selvstyreejede selskaber". I denne fremsættes der en lang række 
anbefalinger til de Selvstyrejede selskabers bestyrelser. 

Svar: 

a) Er der planlagt ændringer af dette sæt retningslinjer? Hvis ja - hvornår og 
hvorfor? 
b) På hvilken måde følger Naalakkersuisut i dag op på bestyrelsens 
uafhængighed, sådan som den er beskrevet i afsnit 5.3? 
c) Det fremgår af retningslinjerne at der bør etableres whistleblower
ordninger i selskaberne når lovgrundlaget er på plads. Vil Naalakkersuisut 
kræve overfor selskaberne at dette efterleves i de kommende år? 

De nævnte retningslinjer for god selskabsledelse i de selvstyreejede aktieselskaber er 
et værdifuldt redskab for selskabernes ledelse og for Naalakkersuisuts udøvelse af 
ejerskabet i selskaberne. Det er naturligt, at retningslinjer af denne karakter løbende 
evalueres under indtryk af udviklingen i politikker og retningslinjer af betydning for 
selskabernes ledelse. Der er indtil videre ikke planer om konkrete ændringer i 
retningslinjerne af 2012 . 

Naalakkersuisut følger op på selskabsbestyrelsernes uafhængighed i forbindelse med 
Naalakkersuisuts stillingtagen til bestyrelsens sammensætning forud for selskabets 
generalforsamling, og i øvrigt i overensstemmelse med aktieselskabslovens kapitel 9 
om aktieselskabers ledelse samt de nævnte retningslinjer for god selskabsledelse. 

Der er som nævnt ikke planer om konkrete ændringer i retningslinjerne for god 
selskabsledelse. Herunder har Naalakkersuisut ikke planer om at ændre i 
retningslinjernes vejledning om selskabernes implementering af retningslinjerne og om 
oprettelse af whistleblower-ordninger. 
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2. I april 2015 fik jeg af Naalakkersuisut oplyst, at ved udgangen af 2015, ville en 
anti-korruptionspolitik være implementeret i hele Selvstyret. Er det sket? Er 
politikken siden evalueret og har den givet anledning til ændrede procedure i 
departementerne? 

Svar: 
Som svar på dit § 37 spørgsmål nr. 90 blev der den 15. april 2015 svaret, at "afhængig 
af mængden og arten af høringssvar, har vi som målsætning at få anti
korruptianspolitikken implementeret i hele Selvstyret i løbet af 2015". 

Processen har taget længere tid end antaget, og målsætningen blev ikke opfyldt. 

Et element i anti-korruptionspolitikken er en Whistleblower-ordning. Whistleblower
ordningen er sat i kraft i 2015, og der er for selvstyreansatte adgang til informationer 
og indberetningsmodul via Nanuaraq.naalakkersuisut.gl. Ifølge Whistleblower 
ordningens kapitel 1, § 2 har alle ansatte i Grønlands Selvstyre ret til i god tro at indgive 
oplysninger til ordningen, uden frygt for negative ansættelsesretlige reaktioner. 

Oplysninger kan indgives anonymt. Ved en ansats telefoniske eller online henvendelse 
via Whistleblower portalen, bliver den ansatte orienteret om muligheden for at være 
anonym. Grove overtrædelser af interne retningslinjer og cirkulærer samt begrundet 
mistanke om grove lovovertrædelser, herunder korruption, er oplysninger der kan 
rapporteres via denne ordning. 

Anti-korruptionspolitikken vedrører mange medarbejdere, og i forbindelse med 
udarbejdelsen er der gennemført en bred høringsproces. Forinden implementering i 
organisationen skal sagen forelægges til orientering i HSU. Der forventes et HSU-møde 
efter sommerferien. 

Der er vedtaget en særlig anti-korruptionspolitik på råstofområdet. 

3. I 2014 kom der et juridisk responsum om den gældende grønlandske 
lovgivning vurderet i lyset af Århuskonventionen. Arbejdet var bestilt af 
Departementet for Miljø og Natur. Der er nu gået 2 år. 

Svar a): 

a) Er Naalakkersuisut gået i gang med at implementere anbefalingerne i det 
nævnte responsum? 

b) Agter Naalakkersuisut at følge alle de anbefalinger der nævnes mht. 
fiskeriloven, råstofloven, klageadgangen generelt og aktindsigtsreglerne? 
Hvis nej: hvilke anbefalinger ønsker man ikke at følge og hvorfor? 

Det juridiske responsum om Århuskonventionen er en faglig rapport udarbejdet af 
professor i miljøret ved Aarhus Universitet, Ellen Margrethe Basse. Rapporten viser, at 
der er behov for ændringer i en række lovgivninger, såfremt Århuskonventionen 
ønskes opfyldt. Rapporten forholder sig til, hvilke regler der skal ændres for at kunne 
opfylde konventionen. Rapporten forholder sig ikke til de administrative og 
økonomiske omkostninger ved eventuelle ændringer af reglerne. Med dette sagt, 
forventes rapporten at indgå som inspiration, når nogle af de lovgivninger som er 
nævnt i rapporten fremadrettet skal revideres. Departementet for Natur, Miljø og 
Energi er generelt opmærksom på anbefalingerne, og medtager disse i ny lovgivning 
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når det er muligt. Naalakkersuisut er på råstofområdet i færd med at implementere 
tiltag, der i sit indhold har sammenfald med dele af de anbefalinger, som fremgår af 
det juridiske responsum. 

Svar b): 
Der blev bl.a. anført i besvarelsen til § 37 spørgsmål 99/2015 af 20. april 2015 fra 
Naalakkersuisoq for Natur, Miljø og Justitsvæsen, at det juridiske responsum er en 
omfattende juridisk rapport på ca. 200 sider, der gennemgår, hvilke lovgivninger der 
skal ændres, såfremt man ønsker at opfylde Århuskonventionen. 

Rapporten viser, at der skal foretages ændringer i mange forskellige lovgivninger, 
såfremt Århuskonventionen ønskes opfyldt. 

Rapporten forholder sig kun til, hvilke regler der skal ændres for at kunne opfylde 
konventionen. Rapporten forholder sig ikke til de administrative og økonomiske 
omkostninger, hverken til ændringer af reglerne eller administration af ændringerne. 

Rapporten forventes at indgå som inspiration, når nogle af de nævnte lovgivninger i 
rapporten fremadrettet skal ændres. 

Jeg skal henholde mig til disse bemærkninger som svar på det stillede spørgsmål. 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 

Med venlig hilsen 

~ 
Kim Kielsen 
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